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Eredmények 
Lehetőségek Az egyetemi társasnázépítésről 
Távlatok r 

Tíz hónap telt el, hogy a 
két egyetem KISZ Bizottsá-
ga felmérte fiatal oktatóinak 
lakáshelyzetét és röviddel 
utana lépéseket tett annak 
megszüntetésére. Tekintettel 
arra, hogy az eltelt időszak-
ban elvileg minden fronton 
tisztázódott az építkezés le-
hetősége. érdemes összegezni 
annak körvonalait. 

Kétszáz lakás 
szükséges 

Az elvégzett felmérésből 
— amely csak az oktatókra 
terjedt ki — a két egyetem 
úgy kalkulált, hogy 200 la-
kás szükséges ahhoz, hogy 
a feltétlenül megoldandó la-
kásproblémákat kb. 3—4 év 
alatt ki lehessen elégíteni. 
A KISZ Bizottságok állás-
pontja szerint — mellyel 
egyet értett az állami és 
pártvezetés is — elsőrendű 
kérdés, hogy ezen személyek 
lakáshelyzete oldódjon meg 
elsősorban. Számos tényező-
vel alá lehet ezt az állás-
pontot támasztani. Én csak 
azt említeném most, hogy 
mindkét egyetemen jó né-
hányszor okozott már prob-
lémát a megfelelő káder-
utánpótlás biztosítása, mely 
nemcsak azért jelenkezett, 
mert anyagilag szerényebb 
lehetőségek vannak az itt 
maradók részére, hanem 
azért is, mert ú j ra és ú j ra 
visszatért a probléma: hol 
fogok lakni? Mindkét egye-
tem sok értékes embert 
vesztett már amiatt, hogy 
szinte semmi konkrét re-
mény nem volt az i t tmarad-
tak számára. Érthető, hogy 
ez a probléma rövid idő 
alatt tizedelte azokat is, akik 
végzéskór még reményked-
tek. Be kell látni — sze-
rencsére ezt az érdekeltek 
közül mindenki be is látta 
— hogy olyan körülmények 
között, ahogy fiatal oktató-
ink laknak — 20%-nak van 
önálló lakása, több mint fele 
albérletben — nem lehet 
eleget tenni a rá juk háruló 
feladatoknak. Fokozottan 
súj t ja ez a probléma a vi-
dékről Szegedre került, zö-
mükben munkás-paraszt fia-
talokat, akik otthonról józan 
eszükön, szorgalmukon és 
becsületességükön kívül sem-
mit nem kaptak. 

Mindenki egyetért azzal, 
hogy minden dolgozó lakás-
problémája fontos, azonban 
a korlátozott lehetőségen 
miatt csak a legégetőbbek-
kel lehet egyelőre érdemben 
foglalkozni. Tehát az, hogy 
a két egyetem elsősorban 
oktatóinak építtet, azt je-
lenti: az ő problémájukat 
tar t ja legsúlyosabbnak. Ez 

nem jelenti sem a jelenben, 
sem a jövőben azt, hogy né-
hány esetben ne volna arra 
lehetőség, hogy egyéb terü-
leten dolgozók is részesül-
hessenek lakásban. 

Építkezés 
több ütemben 

Számos tárgyalás eredmé-
nyeként kialakult, hogy a 
két egyetem kb. 200 lakást 
fog építtetni több ütemben. 
Ezen belül első ütemben 
1966—1967-ben összesen 80 
lakást, mint ismeretes, zöm-
2.5—3 szobásakat. Az első 
ütem szervezése lényegében 
befejeződött Pontosan el-
döntött kérdés a résztvevők 
személye, az építkezés helye, 
a felépítés ideje és nem 
utolsó sorban a belépési 
összeg nagysága. 

Az ún. belépési összeggel 
kapcsolatosan: a maximális 
OTP-kölcsön 120 000 Ft le-
het. Ez a tény sok mindent 
meghatároz. Az építkezésben 
résztvevők 80°»-ának az 
építkezés beindulása előtt be 
kell fizetni a lakás bekerü-
lési összegének 25%-át, de 
ha a fennmaradó összeg 
több mint 120 000 Ft, akkor 
az ezen felüli költségeket. 
Az építkezésben részt vevők 
20%-ának — az ún. kedvez-
ményes csoportnak — a be-
költözésig kell a bekerülési 
összeg 20%-át befizetni, de 
itt is 120 000 Ft kölcsön a 
felső határ. Mindkét csopor-
ton belül árnyalati eltérések, 
átmeneti megoldások egy-
egy esetben lehetségesek, de 
vezérfonalként a fentebb vá-
zoltak az irányadók. 

Tervezőink — az ÉM. Sze-
gedi Tervező Vállalat KISZ-
szervezete Takács Máté 
mérnök, KISZ-titkár vezeté-
sével — sokat fáradoztak 
azon. hogy nemcsak jók és 
lehetőleg szépek is legye-
nek a lakások, hanem meg 
is lehessen őket fizetni. Túir 
zás nélkül állíthatjuk, hogy 
— nem végleges adatok sze-
rint — az építési költségek 
viszonylag nem magasak. 
A belépési összeg pontos 
nagyságát nagyon sok té-
nyező határozza meg. amit 
most nem akarok részletez-
ni, az első ütem résztvevői 
már elég pontosan tudják. 

Tovább 
a megkezdett álon 

Intéző Bizottságunk 1966-
ban tovább folytatja a szer-
vezést. Ez konkréten azt je-
lenti, hogy a második ütem 
szervezése teljes lendületet 
kap. (Megjegyzem, hogy már 
több konkrét lépés történt 
ennek érdekében.) Kb. már-
ciusban lehet jelentkezni a 

Orvosegyetemünk oktatói 
külföldön 

Sok külföldi meghívás ér-
kezett idén ősszel az Orvos-
tudományi Kar tanárainak. 
A Röntgenklinikáról dr. Sze-
nes Tibor professzor, dr. Sö-
vényt Ervin docens és dr. 
Páldy László adjunktus kí-
séretében az Egészségügyi 
Minisztérium kiküldetésében 
a Rómában szeptember 1 fi-
án rendezett Nemzetközi 
Radiológus Kongresszuson 

. vett részt, míg dr. Lélek 
Imre docens a hasonló jel-
legű erfurti kongresszusra 
kapott meghívást okt. 19— 
23. között. Dr. Julesz Mik-
lós professzor, az I.' Belkli-
nika igazgatója az NDK 
Egészségügyi Minisztériumá-
tól kapott meghívást az Uro-
lógiai Munkaközösség okt. 
21—23-i VII. kongresszusára 
Ostseebald-Kuchlungsborg-

ba. dr. Varró Vince docens 
pedig a csehszlovákiai Kar-
lovy-Varyban a Purkynie-
társaság Nemzetközi Or-

vostovábbképző Tanfolya-
mán (szept. 20—25.) olvasott 

fel referátumot. 
Dr. Huszák István pro-

fesszor, az Ideg- és Elme-
gyógyászati Klinika igazga-
tója Zürichben járt, majd 
szept. 5—12-ig Bécsben idő-
zött a VIII. Nemzetközi 
Neurológus Kongresszuson. 
Dr. Boáa Domokos prolesz-

szor. a Gyermekklinika Igaz-
gatója Bukarestben a szept 
29. és okt. 2. között rende-
zett Gyermekgyógyászati 
Kongresszuson vett részt. 

A II. Belgyógyászati Kli-
nikáról dr. Földi Mihály 
professzor nemrégiben Mon-
góliában j á r t mig dr. Té-
nyt Mária docens a Cukor-
beteg Symposionon volt 
szept. 23—25. között az 
NDK-beli Greifswaldban. 
Dr. Kovács Tibor, a Gyógy-
szertani Intézet docense a 
Gyógyszeripari és Gyógy-

szerész főiskolás Szakkör VII. 
Kongresszusára kapott meg-
hívást Weimarba szept 24— 
25-re. 

Azt a tényt, hogy a kül-
föld érdeklődése a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem ki-
váló tanárai iránt még idő-
legesen sem lankad, a fön-
tebbi adatok, ha szárazon is. 
de pontosan illusztrálják, s 
ezt fémjelzi az a meghívás 
is, mely a Lengyel Tudomá-
nyos Akadémiától érkezett 
dr. Ormos Jenő. a Kórbonc-
tani Intézet professzora ré-
szérc. hogy nov. 25—26. kö-
zött Varsóban tartandó elő-
adásaival járuljon hozzá a 
magyar tudomány hírnevé-
nek öregbítéséhez. 

második ütemre. Az építke-
zés helye a már többször 
említett tömbben lesz. Fel-
építésére 1967—68-ban kerül 
sor. Ez azt jelenti, hogy az 
abban részt vevőknek 1967. 
valószínű első felében kell 
befizetni. Mekkora összegről 
lesz szó? Hozzávetőlegesen 
az első ütem összege az 
irányadó, azonban lehetsé-
ges eltérés tekintettel arra, 
hogy nem típusterv alapján 
fog épülni, hanem egyedi 
terv alapján: annak előnyei-
vel és természetesen hátrá-
nyaival együtt. Megjegyezni 
kívánom, hogy a II. ütem-
ben több kisebb lakást is fo-
gunk építtetni, tekintettel 
arra, hogy az igények ezt is 
követelik. 

Röviden ennyit a helyzet-
ről és a tervekről. Ügy gon-
dolom legfontosabb minden-
kinek azt belátni: ha la-
káshoz akar jutni, akkor ta-
karékoskodni kell, gyűjteni a 
pénzt. A KISZ-bizottságok és 
az Intéző Bizottság továbbra 
is igyekezni fog a lehetősé-
geken belül minél több és 
jobb lehetőséget biztosítani. 

Dr. K. Sz. A. 

Uj Rigolettő 
a Szegedi Nemzeti Színházban 

Október 23 és 24-én tartót- zésszerűek. (Sándor Lajos Első este Rigolettot Gyi-
ták a Szegedi Nemzeti Szín- munkája). Remek atmoszfé- mesi Kálmán énekelte. A fia-
házban Verdi: Rigoletto c. rát teremtenek, hagynak leve- tal énekesnek igen nehéz sze-
operájának bemutató előadá- gót a zenének, s a játéknak reppel kellett megbirkóznia, 
sait, ugyanis két különböző egyaránt (Kivételt képez a Nemcsak ének-technikailag 
szereposztásban került bemu- II. felvonás felesleges s nem nehéz ez a szerep, hanem já-
tatásra a dalmű. Dicsérendő is ízléses trónszéke). Kitűnő ték szempontjából ts. Az öreg 
dolog a színház munkájában, a III. felvonás rendezése. A udvari bolond tragikus figu-
hogv fiatal énekesei számára zenében oly kitűnően ábrá- rajával adósunk is 'maradt, 
is lehetőséget biztosít, hogy zolt vihar, ami nemcsak a Nem hiteles az 1. felvonás-
fejlődésüket. — néhol talán természetben, hanem a lel- ban, mint intrikus méregke-
erejüket meghaladó szerep- kekben is dúl, nagyszerű for- verő, s nem meggyőző a 111. 
ben is — a zenekedvelő kö- mát kap a különböző fény- felvonásban Gilda halálakor 
zönség elé tárják. hatásokkal, s figyelmünket sem. Szóvá kell tenni sikerű-

Dicsérendő az a folyamat mindig csak a lényegre kon- letlen maszkját is. Viszont a 
is. amelyet az operák rende- centrálja az egyszerű világi- II. felvonás töretlen egysége, 
zése terén tapasztalhatunk, tási effektusokkal. drámaisága, szuggesztivitása 
Versényi Ida már nem elő- Rigoietto tragédiája ezen a ? íc?ni,on kívül neki köszön-
ször fog úgy munkájához, leegyszerűsített színpadon hetö-
hogy lefejtse ttzt a vastag. még JokoZottabhan domboro- Vasárnap este ezt. a szere-

dik ki, ha az énekesek jobb pet Szabady István énekelte, 
színészek is lennének. Versé- Sajnos Rigoletto tragédiáját 
nyi Ida is érezte a játékbeli ő sem tudta hitelesen felraj-
fogyatékosságukat, s ezt pró- zolni. Neki még azt sem le-
bálla pótolni nagyon sokszor het javára írni, hogy lelkese-
teljes sikerrel, kórus mozga- désével ezt feledtetni akarta, 

tóban arra törekedett, hogy tásával s a2 énekesek eUxc. Remek hanganyaga ugyanis 
TZUTTm^kö^elebb Résével. Érre szép példa a ideális Kigolettot ígért, 
hozza a ma emberéhez, Verdi felvonás, mely lelektanx- A Mantuai herceg sze-
operáját. Az opera díszletei lao is kitűnően szolgálja az re pet ReU Csaba es Szabó 
leegyszerűsítettek, szinte jel- operát. Miklós enekelte. ReU Csaba 

okozta a legnagyobb es leg-
kellemesebb meglepetést. 

avatag páncélt, ami idők 
hosszú során talán épp az 
operákra ragadt rá legin-
kább. Rendezéseiben már a 
Három narancsban és a Nor-
mában is, de főleg a Rigolet-

Mindennap: oro§z9 német, vagy francia 
Egyetemünk Ságvári End- is figyelemmel kíséri mun- könyvekben nagyon jó és 

re Gyakorló Gimnáziumé- kánka t A szeptemberi fel- szemléletes képek vannak, 
ban három nyelvet tanita- mérést követi majd egy de- epidiszkóp nélkül azonban 
nak tagozatos rendszerben, cemberi is. örülnénk, ha len- nem tudjuk hasznát venni. 
Az „a" osztályokban fran- gyei barátainkhoz hasonlóan 
cia, a „b" osztályokban — náluk is miénkkel azo-
orosz, a IV. a osztályban pe- nos rendszerben oktatnak — 
dig német órára kell min- cserelátogatás formájában 
dennap készülnie a tanú- felvehetnénk a kapcsolatot 
lóknak. A nyelvtanárok cél- egy francia iskolával — 
irányosnak, helyesnek tart ják mondotta Borsányi József, 
az idegen nyelvek oktatásá- az iskola idegen nyelvű 
nak ezt a formáját, bár nem munkaközösségének veze-
egyedül üdvözítőnek. Beszél- tője. 
getésünk közben Ágoston N émet tagozatos osztály 

csak egy van, a IV. a. Kürti 
János harmadik éve tanít ja 

szerencsésebb hely- itt a nyelvet. Tapasztalatait I f i JSSl í í í .* 4 0 6 ? . 
vannak. Bármilyen tömören foglalja össze: 

— A gyorsabb tanulás, a 
tökéletesebb tanítás érdeké-

György, az iskola francia 
tanára meg is jegyezte:, 

— A bolgár és a román 
diákok 
zetben 
nyelvet választhatnak — 
persze az iskola nyelvtaná-
rainak szakosítását figyelem-
be véve —, s a következő ben: 1. meg kellene válogat- elég jó eredményeket értünk 

Nyelvi termek kellenének. 
Az osztálytermek különböző 
mérete determinálja az 
egyes tagozatokra felveheti 
diákok számát. Ebből az is 
következik, hogy egy év 
után — amikor kiderül, 
hogy nyelvi tagozatán meg-
állja-e helyét a diák — nem 
lehet másik osztályba átten-
ni — legalább is nagyon kö-
rülményes. A sz.ülők kérését 
— gyermekük oktatásának 

alaposan 
kontrollálni kellene. Nem 
elég csak szeretni egy nyel-
v e t vagy hinni a nyelv jö-
vőjében . . . Ennek ellenére 

négy évben azt fogják ta- n i a jelentkezőket, vagy 2. 
nulni tagozatos osztályokban. m i s két tanárnak kellene 
A tanáruk j№dig_anyanyelv- egy-egy osztályban tanítani. 

A „bések" oroszt tanulnak. 
Az I—III. osztályban két-
két tanár, IV.-ben egy tanár 
oktat. Dani Tivadar az is-
kolai szemléltető eszközök 
hiányára hivatkozik: 

ként beszéli mondjuk az 
oroszt, a némete t vagy a 
franciát. 

— Ezzel kapcsolatban az 
én véleményem a következő: 
— szólt közbe Dani Tivadar 
orosz szakos tanár. — Mi-
vel nálunk nincs ilyen ideá-
lis állapot, legalább a nyelv-
tanárok külföldi utazási le-
hetőségein kellene javítani. 
Jó lenne például, ha a gya-

Több anyagi 

támogatás 

el, — természetesen nem-
csak az orosz tagozaton. A 
tavaly végzett 34-es létszá-
mú IV. b osztályból hatan 
mentek orosz szakos tanár-
nak és szovjet egyetemre. 

Nagyszerű elképzelés 

összegezve: örvendetes, 
nagyszerű elképzelés volt 
annak idején a nyelvi tago-
zatos oktatási forma beve-
zetése. Nyelvtanáraink lel-

— Az oktatás hatékonysá-
gát elsősorban anyagi esz-

korióiskolák tanárai is közök befektetésével lehet- kesen, örömmel látják el 
részt vehetnének egy-egy ne fokozni, lelkesedésben 
idegen nyelvű tanszék által ugyanis nincs hiány. Biztosi-
szervezett külföldi kirándu- tani kellene a tantermekben 
láson. legalább egy-két al- az elsötétítő vásznak töké-
kalommal — hiszen az egye- letes működését, mert enél-
temhez tartozó iskola va- kül még diavetítőt sem hasz-
gyunk. 

Komoly eredmények 

A kisebb-nagyobb objek-
tív nehézségek ellenére 
azonban komoly eredménye-
ket értek el az egyes osztá-
lyokban a tanárok. 

A francia tagozaton egy 
osztályban két-két tanár ta-
n í t III.—IV.-ben már nem 
jelent problémát közepes ne-
hézségű szövegnek a megér-
tése. 

— A tanulók tudatában 
vannak, hogy milyen fontos 
szókincsük fejlesztése. Az 
Országos Pedagógiai Intézet 

nálhatunk. Szükség lenne 
egy-két epidiaszkópra. A 
tankönyvekben és orosz 

így megszaporodott munká-
j u k a t s munkájuk gyümöl-
cse is lassan érni kezd. S 
ha objektív nehézségekre hi-
vatkoznak, igazuk van. Itt 
még szorít a cipő. 

Farkas István 

Meglepő biztonsággal moz-
gott a nehéz, magasságok-
ban és mélységekben egya-
ránt bő szerepben. Öröm-
mel tapasztaltuk hatalmas 
fejlődését, s szereplése az 
est fénypontja volt. Sajnos 
nem mondhatunk ennyi jót 

Szabó Miklósról. Erőtlen 
volt, s ezért még az igen 
népszerű áriákkal sem ara-
tott átütő sikert. Két telje-
sen egyenrangú Gildát hal-
lottunk viszont. Berdál Va-
léria Mére Ottilia kristály-
tiszta hagjával, remek em-
berábrázoló képességével 
nagyszerűen fejezte ki Gil-
da ártatlanságát, fellobbanó 
szerelmét, mely a tragédiába 
torkollik. 

Sparafucile Szerepében 
Sinkó Györgyöt és Rissay 
Pált hallottuk. Sinkó 
György játékát kell külön 
kiemelni, bár mindketten 
szépen énekelték szerepü-
ket.. Monterone szerepét 

Gregor József nagyon hal-
ványan erőtlenül rajzolta 
meg. Horváth József viszont 
igen hiteles, szuggesztív ala-
kítást nyújtott ebben a 
szerepben. 

Maddalénát szombaton a 
színházhoz most szerződött 
fiatal Duba Ibolya énekelte. 
Remekül játszik, de nagyon 
elfogódott volt, s bár hang-
ja igen szép, nem érvénye-
sült eléggé. Másnap ezt a 
szerepet Tur ján Vilma éne-
kelte hitelesen. 

Utoljára, de nem utolsó 
sorban kell megemlékez-
nem a zenekarról. Most is 
tudásuk legjavát adták. 
Dicséretet érdemel Szalatsy 
István az előadás karmes-
tere, remek tempójú veze-
téséért. Az ő érdeme főleg 
a II. és III. felvonás nagy-
szerű zenei megformálása, 

hitelessége. 
Végh László 

cA le p e s 'á n felfelé 

F i g y e l e m ! 

Meg akarja ismerni Egyip-
tomot? 
..Vásároljon 

SZERENCSE 
sorsjegyet 
Két személyes egyiptomi 
társasutazást is nyerhet: 4 
fori n tért. 
Kapható levélkézbesítőknél, 
hírlapárusoknál. Heggel 8 oiőU a Ságvári Gy akorló Általános Iskolabao. 


